
وزي��ر ارتباطات در خصوص فيلترينگ فيلترش��کن ها 
گفت: اقدام جديدي در خصوص انس��داد فيلترشکن ها 
آغاز نش��ده، بلکه آنچه انجام مي ش��ود همان مجموعه 
اقداماتي اس��ت که از دي ماه س��ال قبل و بنابر ايجاد 

شرايط جديد آغاز شده بود.
ب��ه گزارش ايلن��ا، محمدج��واد آذري جهرمي در جمع 
خبرن��گاران درب��اره انتق��ادات مديرعامل پيام رس��ان 
بومي س��روش مبني بر اي��ن که عدم حمايت مجموعه 
وزارت ارتباطات باعث ايجاد اختلال در اين پيام رسان 
شده است، گفت: فروردين ماه سال جاري يک جلسه با 
مديران پيام رسانان داخلي داشتيم و طبق گزارشات داده 
شده اين افراد و ارزيابي ما مشخص شد که در مجموع 
پيام رس��ان هاي داخلي ظرفيت حدود ۱۵ ميليون کاربر 
فعال را خواهند داش��ت و امروز در مجموع ۱۰ ميليون 
کاربر فعال در پيام رسان هاي داخلي فعاليت مي کنند.

وزير ارتباطات و فن آوري تاکيد کرد: ما نگراني زيادي 
از ظرفيت پيام رسان هاي داخلي نداريم. 

وي در خصوص اظهارات مدير پيام رس��ان س��روش 
مبن��ي ب��ر اين که آمادگي داريم ت��ا با هماهنگي مرکز 
ملي فضاي مجازي کليه مس��تندات و امکاناتي که به 
پيام رس��ان س��روش واگذار شده است را منتشر نماييم، 

گفت: احس��اس مي کنم که مديران راه صلاحي را در 
پيش نگرفتند،  بر اساس مکتوباتي که آنها طي گزارش 
فروردي��ن م��اه ۹۷ ب��ه وزارت ارتباطات ارائه دادند، اين 
نرم افزار مي تواند از ۲۰ ميليون کاربر پش��تيباني کند و 
اسناد اين ادعا هم موجود است اما به نظر مي رسد که الان 

بايد دنبال علل ديگري در اين خصوص باشيم.
آذري جهرمي ادامه داد:  طرح اينگونه مسائل تاثيري بر 
تلاش ما براي اجراي قانون که کمک به پيام رسان هاي 
داخلي اس��ت نخواهد گذاش��ت اما اعلام مي کنم که در 

اين خصوص مسائل ديگري مطرح است.
وزير ارتباطات تاکيد کرد: متاس��فانه آنچه که بر اس��اس 
شواهد مشاهده مي کنيم کاربران شبکه هاي اجتماعي 

در حال مقاومت در برابر دس��تور قضايي هس��تند و اين 
موضوع باعث ش��ده که متاس��فانه تهديد بس��ياري در 
فيلترشکن ها داشته باشيم.امنيت فضاي مجازي امروز 
با چالش مواجه ش��ده اس��ت، مقابله با فيلترش��کن ها 
کار س��اده اي نيس��ت؛ چرا که هم تنوع زيادي در اين 
فيلترش��کن ها وجود دارد و هم تعداد آنها بس��يار است و 
مکانيزم هايي که به کار مي برند نيز به ش��دت پيچيده 

است.
وي خاطر نشان کرد: روز گذشته صحبتي از قول معاون 
من در خصوص الزام دستگاه هاي دولتي به استفاده از 
موتور جستجوي بومي منتشر شد که انعکاس صحيحي 
نداش��ت. موضوعي که در اين زمينه مطرح اس��ت اين 
اس��ت که ما توصيه کرديم در زيس��ت بوم کودکان به 
دليل کمتر بودن آفت هاي موتورهاي جستجوي داخلي 

از اين موتورهاي جستجو استفاده شود.
وزي��ر ارتباط��ات ادامه داد: با اي��ن وجود ما چالش هاي 
ايج��اد ش��ده در زمينه امنيت فض��اي مجازي را حدود 
يک ماه پيش به صورت مکتوب به مس��ئولان مربوطه 
از جمله قوه قضاييه ارائه کرديم. همچنين به طور منظم 
گزارش وضعيت و ش��رايط چالش هاي امنيتي به مرکز 

ملي فضاي مجازي ارائه مي شود.

پیام رسانهای داخلی جلب اعتماد کنند
آذري جهرمي توصیه کرد؛

پ��س ل��رزه خ��روج آمريکا از برجام ب��ه همين زودي و در 
قالب هش��دار کيم جون اونگ به واش��نگتن اتفاق افتاد. 
رهبر کره شمالي هشدار داد چنانچه واشنگتن نسبت به 
خلع سلاح به صورت يکجانبه پافشاري کند ديدار وي با 
ترامپ را مورد تجديد نظر قرار خواهد داد. از همان زمان 
که دونالد ترامپ در جريان مبارزات انتخاباتي اعلام کرد 
که قصد دارد توافق نامه هسته اي را پاره کند تا زماني که 
خروج آمريکا را از اين توافقنامه اعلام کرد و تا به امروز 
همه آگاههان و کارشناسان از جمله مسئولان کشورمان 
ب��ه ترامپ هش��دار داده بودند ک��ه اين اقدام يعني خروج 
آمريکا از برجام مي تواند سيگنال هاي بدي براي پيونگ 
يانگ بفرستد و رهبر جوان اين کشور را بيش از پيش به 
واش��نگتن بي اعتماد کند. روابط تازه بهبود يافته دو کره 
و توافق خلع سلاح هسته اي اين دو کشور که تازه شکل 
گرفته بود حالا و در پي خروج آمريکا از توافق موسوم به 
۱+۵ بهترين بهانه را براي کيم جونگ اون فراهم آورد و 
او را عاصي تر از پيش نمود. آخرين هشدار در اين مورد را 
بان کي مون مطرح کرد. به گزارش شبکه سي.ان.بي.سي 
، بان کي مون، دبير کل سابق سازمان ملل طي اظهاراتي 

گفته است که خروج از توافق هسته اي پيام بدي درباره 
اعتبار آمريکا به کره شمالي فرستاد.وي درباره پيامدهاي 
خ��روج آمري��کا از برج��ام و تأثيرات منفي آن بر مذاکرات 
پيش روي آمريکا با کره شمالي ابراز نگراني کرده است.

مون در مصاحبه با شبکه سي.ان.بي.سي ضمن بيان اين 
مطلب که خروج از برجام پيش شرط قابل اطميناني براي 
رئيس کره شمالي نيست گفت: نخستين سؤالي که ممکن 
اس��ت از س��وي کره ش��مالي مطرح شود اين باشد که آيا 

مي توان به رئيس جمهور آمريکا اعتماد کرد.
بان کي مون گفت: بر اين باور هس��تم که خروج آمريکا 
از توافق هسته اي حامل پيام گيج کننده و مشکل سازي 
است که اعتبار و اطمينان به واشنگتن را زير سوال مي برد.

دبير کل سابق سازمان ملل گفته که تصميم ترامپ درباره 
توافق هسته اي مذاکراه آينده با کره شمالي را تحت تأثير 

قرار داده است.

تعويق مذاکرات سطح بالاي دو کره ���
به گزارش خبرگزاري ميزان، کره ش��مالي هش��دار داده 
که اگر آمريکا به خلع سلاح هسته اي يکجانبه پافشاري 

کن��د اين کش��ور ني��ز ديدار کيم جون��گ اون با ترامپ را 
م��ورد تجدي��د نظر قرار خواهد داد.در همين حال رس��انه 
رس��مي کره ش��مالي بامداد ديروز چهارش��نبه اعلام کرد 
که مذاکرات س��طح بالا با کره جنوبي را که قرار بود در 
روستاي مرزي پانمونجوم برگزار شود به تعويق انداخته 
است.کره شمالي در اعتراض به رزمايش مشترک آمريکا 
و کره جنوبي اين مذاکرات سطح بالا با سئول را به تعويق 
انداخته است.رس��انه رس��مي کره شمالي همچنين اعلام 
کرده که اگر واش��نگتن بر خلع س��لاح هسته اي يکجانبه 
پافش��اري کند پيونگ يانگ نيز ديدار س��ران دو کشور که 
قرار اس��ت روز دوازدهم ژوئن س��ال جاري در س��نگاپور 
برگ��زار ش��ود را مورد تجدي��د نظر قرار مي دهد.در همين 
حال آمريکا در پاسخ به اعتراض کره شمالي به برگزاري 
رزماي��ش مش��ترک، اين اق��دام را امري معمول توصيف 
کرده اس��ت.پيونگ يانگ گفتگوهاي دوجانبه با س��ئول 
را ب��ه دلي��ل رزمايش نظامي »مک��س تاندر« لغو کرده و 
مي گويد که اين رزمايش نظامي تمريني براي تهاجم به 
خاک اين کش��ور و اقدامي آتش افروزانه در آس��تانه بهبود 

روابط دو کره است.

مس��ئول سياس��ت خارجی اتحاديه اروپا با سازنده توصيف 
کردن رايزنی ها در نشست بروکسل تاکيد کرد: ما متعهد به 
يافتن راه حال های محکم، عملياتی و فوری برای حفظ توافق 
هسته ای با ايران هستيم. به گزارش ايسنا، فدريکا موگرينی 
در کنفرانس خبری پس از نشست وزيران امورخارجه ايران و 
سه کشور اروپايی بعلاوه اتحاديه اروپا در بروکسل گفت: ما 
پايبندی خود به تعهداتمان و اجرای کامل برنامه جامع اقدام 
مشترک)برجام( که در قطعنامه ۲۲3۱ شورای امنيت سازمان 
ملل نيز تصويب شد را به عنوان يک عنصر کليدی در معماری 
منع اشاعه هسته ای جهان و يک دستاورد بزرگ ديپلماتيک 
بار ديگر مورد تاکيد قرار می دهيم. موگرينی با ابراز تاس��ف 
نسبت به خروج آمريکا از برجام افزود: ما اذعان داريم که رفع 
تحريم های مرتبط هسته ای و عادی سازی روابط اقتصادی 
ب��ا اي��ران بخش های ضروری در اين توافق هس��تند. ما بر 
ادامه تعهد مشترکمان مبنی بر تضمين ادامه حصول تمامی 
اينها تاکيد داريم و توافق کرديم که گفت وگوهايمان را در 
تمامی سطوح برای رسيدن به اين هدف افزايش دهيم. وی 

گف��ت: پ��س از خروج آمريکا از توافق هس��ته ای و در حالی 
که اين توافق هنوز با ايران برقرار اس��ت، با ش��رايط دشوار و 
پيچيده ای مواجه هستيم. اکنون بحث پايبندی جدی ايران 
و کش��ورهای اروپايی برای عمل به تعهدات تعيين ش��ده در 
توافق بر اس��اس حس��ن نيت دوجانبه مطرح است. نماينده 
بلن��د پاي��ه اتحادي��ه اروپا ادامه داد: ما اجرای اصلاحات را در 
توافق هسته ای بررسی نمی کنيم و اميدوارم هر چه سريع تر 
به راه حل های اجرايی دست يابيم. بايد هر چه فوری برای 
ادامه توافق هس��ته ای اقداماتی انجام دهيم. در حال حاضر 
هدف ما حفظ توافق با ايران و اجرای کامل مفاد آن است. 
اين توافق کاملا مستقل است و ارتباطی با ساير موضوعات 
مطرح ش��ده درباره ايران ندارد. موگرينی خاطر نش��ان کرد: 
همان ط��ور ک��ه می دانيد من با وزرای امور خارجه فرانس��ه، 
آلمان و انگليس و جمهوری اس��لامی ايران در دو نشس��ت 
جداگان��ه دي��دار کردم تا درباره مواضع مش��ترک و کارهای 
پي��ش روی م��ا پس از اعلام آمريکا ب��رای خروج از برجام، 
گفت وگو کنم. ما با يکديگر بر عزم خود برای ادامه اجرای 

تمام بخش های توافق هسته ای در فضای توام با حسن نيت 
و س��ازنده تاکيد کرديم. وی در ادامه گفت: مس��ئله نخست 
حفظ و تقويت روابط اقتصادی با اروپا است و دومين مسئله 
ادامه جريان نفت و گاز و مشتقات آن و توليدات پتروشيمی و 
مواد مرتبط با آن است. سومين مسئله معاملات بانکی موثر 
با ايران است. چهارمين موضوع ادامه روابط در زمينه حمل و 
نقل دريايی، هوايی و ريلی با ايران است. پنجمين موضوع 
اعتبارات صادرات و بيمه مالی در زمينه تجاری برای تسهيل 
همکاری اقتصادی و مالی اس��ت. مسئول سياست خارجی 
اتحاديه اروپا بيان کرد: اجرای تفاهمنامه های مش��ترک و 
قراردادهای شرکت های اروپايی و شرکت های مشابه ايرانی 
ادامه می يابد. ما با يکديگر برتعهد مشترک خود برای ادامه 
اجرای تمامی بخش های توافق هس��ته ای با ايران همراه 
با حس��ن نيت و به طور س��ازنده تاکيد کرديم. ما هفته آينده 
نشس��ت مش��ترک در وين در سطح معاونان وزرای خارجه 
يا روس��ای سياس��ی خواهيم داش��ت. ما در روزهای آينده به 

همکاری در اين مسير ادامه خواهيم داد.

هشدار »اون« به ترامپ

بخش مسکن در وزارت راه تعطیل و منفعل

حفظ برجام در دستور کار اتحاديه اروپا

سايه کارگران مهاجر بر اقتصاد

قرار مذاکره روز گذشته سئول و پیونگ یانگ لغو شد

موگرینی پس از نشست ظریف با  وزرای اروپایی تاکید کرد؛

اقتصاد ي، سياسي و اجتماعي 

نسخه الكترونيك روزنامه را هر روز در سـايتwww.tejaratonline.ir  مشاهده كنيد.

رئيس جمهور به مردم اطمينان داد که نگران اداره کشور 
نباشند و گفت: از همه اصناف، کسبه و توليدگران خواهش 
مي کنم مردم را در فشار نگذارند و مطمئن باشند که ارز 
لازم را تأمين مي کنيم و هيچ کس اينکه در پس کوچه ها 
چند ده هزار دلار معامله مي ش��ود، را مبناي قيمت ارز و 
کالاها قرار ندهد. دولت همه ارزهاي مورد نياز را تأمين 
مي کند و ارزي که در اين دو ماه پرداخت ...    صفحه 2

مسئول سياست خارجی اتحاديه اروپا با سازنده توصيف کردن 
رايزنی ها در نشس��ت بروکس��ل تاکيد کرد: ما متعهد به يافتن 
راه حال های محکم، عملياتی و فوری برای حفظ توافق هسته ای 
با ايران هستيم. به گزارش ايسنا، فدريکا موگرينی در کنفرانس 
خبری پس از نشس��ت وزيران امورخارجه ايران و س��ه کش��ور 
اروپايی بعلاوه اتحاديه اروپا در بروکسل گفت: ما پايبندی خود به 

تعهداتمان و اجرای کامل برنامه جامع اقدام...     همین صفحه

مردم را 
در فشار نگذاريد

حفظ برجام در
 دستوركار اتحاديه اروپا

حلول ماه مبارک رمضان فرخنده باد

يک��ي از جدي تري��ن 
مشکلاتي که اشتغال را 
تهدي��د مي کند، هجوم کارگران مهاجر 
اس��ت، به نوعي که متاس��فانه حدود ۵ 
ميلي��ون کارگر مهاجر در کش��ور وجود 
دارد. اي��ن کارگ��ران از رده هاي پايين 
ش��روع ب��ه کار کردند و ب��ه درجه هاي 
ب��الاي متخص��ص رس��يدند واکنون 
ج��اي کارگ��ران ايران��ي را گرفته اند. 
اي��ن کارگ��ران مهاجر رعايت اخلاق را 
نمي کنن��د و براي آنکه کار را از دس��ت 
کارگران ايران��ي بگيرند، قيمتي پايين 

براي دستمزدشان مي دهند...
ادامه در همین صفحه

سايه كارگران مهاجر
 بر اقتصاد

عبدا... حاتمیان 
نماينده درگز

 در مجلس شوراي اسلامي 

يادداشت

بي��ش از دو س��ال از 
تصوي��ب و ابلاغ قانون 
اخذ ماليات از خانه هاي خالي در مجلس 
شوراي اس��لامي مي گذرد، اما هنوز به 
دلي��ل پيچيده ب��ودن فرآيندهاي آن و 
آماده نشدن سامانه ملي املاک و اسکان 
کش��ور از سوي وزارت راه و شهرسازي 
که بايد به عنوان فراهم کننده زيرساخت 
اطلاعات��ي از س��وي دس��تگاه متولي 
اخ��ذ ماليات � س��ازمان ام��ور مالياتي � 
مورداس��تفاده ق��رار گي��رد، اين قانون 
اجرايي نش��ده است. علت اين موضوع 

را مي توان در بخش...
ادامه در همین صفحه

بخش مسكن در وزارت راه 
تعطيل و منفعل

فرج ا... رجبي 
عضو کمیسیون عمران مجلس 
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ادامه از همین صفحه
... مسکن وزارت راه و شهرسازي جستجو کرد. اين بخش در وزارت راه و شهرسازي تعطيل 
و منفعل است. عملا موقعي مي توان براي يک موضوع و چالش راه کار مناسب و قابل اجرا 
پيدا کرد که روي آن موضوع تمرکز داشته باشيم و در درجه دوم اين موضوع را به عنوان يک 
مشکل تلقي کنيم. بحث هاي که در مورد راه اندازي اين سامانه مطرح مي شود، بيشتر، گفتار 
درماني اس��ت و دليل اصلي تعلل در اجراي اين س��امانه، نبود عزم جدي براي حل مش��کل 
است. چراکه اگر مشکل قانون است، مي توان از طريق مجلس در قالب طرح و لايحه حل 
شود. در يک برنامه روشن و مدون مي شود به دولت و وزارت راه کمک کرد تا سريع تر سامانه 

ملي املاک و اس��کان کش��ور راه اندازي ش��ود. اگرچه س��امانه املاک و اسکان طراحي شده، 
اما هنوز اطلاعات مرتبط در آن وارد نشده است. بنابراين همچنان امکان واگذاري کاربري 
سامانه مذکور، به سازمان امور مالياتي وجود ندارد و از طرف ديگر، شناسايي اينکه کدام واحد 
مسکوني خالي و کداميک در حال استفاده است، بسيار مشکل است. اساس حل اين موضوع، 
نيازمند يک انگيزه تش��کيلاتي و وحدت س��اختاري اس��ت که در آن بتوان با کمک گرفتن از 
بخش خصوص و غيردولتي مانند اتحاديه مشاورين املاک کشور، اتحاديه انبوه سازان کشور 
و ديگر بخش هاي خصوصي فعال در بخش مسکن استفاده کرد.ولي حقيقت اين است که 

در بخش مسکن انسجامي براي حل مشکلات وجود ندارد.
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آذري جهرمي توصیه کرد؛

پیام رسانهای داخلی جلب اعتماد کنند

چالش افزایش 
حقوق کارمندان

برداشت های متفاوت مجلس و دولت به استفساریه انجامید؛

گروه اقتصاد کلان- ايلیا پیرولي: ساکنان ساختمان هرمي شکل بهارستان 
ديروز سرانجام پس از کش وقوس هاي زياد حقوق حداقل بگيران کارکنان 
دولت را ۲۰ درصد افزايش داد و آن را براي اجرا به تصويب رس��اند. اين 
اقدام بهارستان نش��ينان که در قالب استفس��اريه درصحن علني مجلس 
به تصويب رس��يد؛ مخالفت س��اکنان س��اختمان مجاور خود را به همراه 
داش��ت. مديران س��ازمان برنامه و بودجه از تحميل ۱6۰۰ ميليارد تومان 

بار مالي با اين مصوبه بر بودجه خبر دادند.
معاون امور اقتصادي و هماهنگي برنامه و بودجه سازمان برنامه و بودجه 
گفت: اگر مجلس در قالب استفساريه جزء يک بند الف تبصره ۱۲، قانون 
بودج��ه را اص��لاح کن��د به حداقل ۱6۰۰ ميلي��ارد تومان بار مالي اضافي 
نيازمند مي ش��ويم که تامين آن س��خت اس��ت. سيدحميد پورمحمدي در 
جلس��ه علني ديروز مجلس در جريان بررس��ي جزئيات طرح استفس��اريه 
افزايش حقوق ۲۰ درصدي کارکنان دولت، در دفاع از عملکرد دولت براي 

افزايش حقوق کارکنان دولت در سال ۱3۹۷ گفت: آنچه مجلس در قالب 
بند الف تبصره ۱۲ قانون بودجه ۹۷ تصويب کرد حداکثر افزايش حقوق 
را ۲۰ درصد تعيين کرديد. دولت در سال ۱3۹6، ۱۲۰ هزار ميليارد تومان 
حق��وق پرداخ��ت که در س��ال ۹۷ ب��ا ۱۰ درصد افزايش ۱3۲ هزار ميليارد 
توم��ان پرداخ��ت خواهي��م کرد. آن چيزي که در جدول افزايش حقوق ها 
مشاهده مي کنيد بعد از ده ها جلسه و صدها محاسبه توسط دولت انجام 
شد تا نظر نمايندگان تامين شود. معاون امور اقتصادي و هماهنگي برنامه 
و بودجه س��ازمان برنامه و بودجه با اش��اره به طرح استفس��اريه مجلس، 
گفت: چطور مي توان حداکثر مندرج در قانون را ۲۰ درصد تعيين کرد و 
حداقل را يک درصد تعيين کرد. از نظر دولت، مجلس با اين استفساريه 
قانون بودجه سال جاري را اصلاح کرده است. اغلب کارشناسان اقتصادي 
معتقدند سياست افزايش حقوق کارگران يا کارکنان دولت بايد متناسب 
با شرايط اقتصادي کشور صورت بگيرد؛ چرا که هر...           صفحه 3

صنعت، معدن و تجارت

8گوناگون

1بين الملل

7انرژی

قاسم افشار گوینده 
پیشکسوت درگذشت

روزگار طلایی  پتروشیمي 

هشدار »اون« به ترامپ

ويـتـريـن

سرمایه خارجي
 ضرورت اقتصاد امروز
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ادامه از همین صفحه
... تا کارگر و استادکار ايراني را حذف کنند و به محض آنکه 
کار را گرفتن��د، ب��ه بهانه هاي گوناگون قيمت رابالا مي برند 
ت��ا تخفيف��ي ک��ه ابتدا داده بودند را جب��ران کنند. بنا بر اين 
باي��د خط��ر و تبعات حض��ور کارگران مهاجر را از ياد نبريم. 
اين عملکرد کارگران مهاجر باعث مي شود به روش استاد 

شاگردي لطمه هاي سنگيني وارد شود و در آينده نه چندان 
دور، کارگران ماهر ايراني را نداشته باشيم. بدتر اينکه در آينده 
به شان کارگر ايراني لطمه خواهد خورد به همين دليل است 
که دولت بايد در اين قضيه ورود کند و به صورت قانوني از 
کارگر ايراني حمايت کند. بحث ديگر اينکه کارگر مهاجر از 
آب و برق ارزان استفاده مي کند در نتيجه دولت بايد هزينه 

زندگي را براي کارگران مهاجر به اندازه اي بالا ببرد که کار 
در ايران براي کارگر خارجي صرفه اقتصادي نداشته باشد. 
نکته ديگر اينکه کارگران مهاجر ماليات بردرآمد نمي دهند 
بنابر اين مشاهده مي کنيم که هيچ جاي دنيا به اندازه ايران 
به کارگر مهاجر لطف نمي شود و کار کردن کارگران خارجي 

بدين اندازه ساده گرفته نمي شود.


